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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 30 maart 1962
*'s Morgens te 10.30 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Minister Van Aartsen, Beerman, Cals,
Klompé, Luns, Marijnen, De Pous, Toxopeus, Veldkamp, Visser en Zijlstra (afwezig is Minister
Korthals).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot (punten 2e en 10), Calmeyer (punt
2e), Van Houten (punt 2) en De Jong (punt 2e).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
- - -
e. Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 26 maart 1962.)
Minister Luns geeft een overzicht van de ontwikkeling in de afgelopen week. De waarnemend
Secretaris-Generaal van de VN heeft ter toelichting van zijn optimistische uitlatingen aan de pers
gezegd, dat hij voelt, dat de Indonesiërs niet van de agendabesprekingen zullen kunnen
wegblijven. Volgens de Amerikaanse Ambassadeur hier te lande heeft de Amerikaanse
Ambassadeur in Djakarta Jones de instructie gekregen vandaag opnieuw met President Sukarno
te spreken. Spreker meent, dat het terughoudende beleid van de Nederlandse Regering met
betrekking tot de beslissing inzake versterking van de defensie op Nieuw-Guinea niet tot een
afwijzende houding van de Amerikaanse Regering heeft geleid. De Indonesiërs doen het
voorkomen alsof President Sukarno binnenslands onder een grote pressie zou staan; de pers in
Indonesië is echter volslagen gedirigeerd. Het afbreken van de agendabesprekingen door
Indonesië heeft in verschillende landen (o.a. in India) een slechte indruk gemaakt, terwijl ook de
Amerikaanse pers hierop uitermate ongunstig heeft gereageerd.

De Minister-President voegt hieraan toe, dat ook de reacties op de
defensiemaatregelen in het binnenland niet ongunstig zijn. In de vergadering van de
Kamercommissies voor Buitenlandse Zaken en Defensie was een groot deel van de besprekingen
gewijd aan het uitlekken van de beslissing inzake het zenden van marineschepen door het
Panamakanaal.

Minister Luns acht het curieus, dat ondanks de mededeling, dat de Regering een
brief aan de Tweede Kamer ter verzending gereed had, in de Commissie is besloten niet voor
komende woensdag een debat hierover in de Kamer te houden. Minister Zijlstra is van oordeel,
dat de fracties in de Kamer op dit punt te kort schieten, nu de Regering geen bezwaar had tegen
een debat op korte termijn.

De Minister-President acht het denkbaar, dat de Kamer een debat over het beleid in
comité-generaal zou willen houden. Minister Klompé wijst erop, dat men dan ook alle inlichtingen
die de Regering aan de Kamercommissies heeft gegeven zal bespreken wat gezien de grotere kans
op uitlekken niet aanvaardbaar is. De Minister-President acht het dan wenselijk tevoren al bezwaren
tegen het vergaderen in comité-generaal kenbaar te maken. Hij stelt voor, dat (behalve hijzelf) de
Ministers Luns, Toxopeus en Visser en de Staatssecretarissen Bot, Calmeyer en De Jong het
debat in de Tweede Kamer bijwonen. De Raad besluit aldus.

De Minister-President acht het mogelijk, dat ten tijde van dat debat wel bekend is of
Indonesië al dan niet de agendabesprekingen wil voortzetten. Als het dit gesprek niet voortzet, zal
het met militaire infiltraties en invallen in Nieuw-Guinea doorgaan. Het Kabinet zal zich dan
erover moeten beraden, welke weg het in dat geval wil volgen, (bijv. een beroep op de VN).
Minister Zijlstra zou dit punt wat algemener willen stellen. In het Kamerdebat zal men noch over
de geheime agendabespreking noch over de militaire maatregelen kunnen spreken; niettemin zal
men niet zwijgen over hoe men de politieke situatie ziet. Spreker zou daarom de bespreking van
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vandaag voor een deel hieraan willen wijden. Het is immers bezwaarlijk als van regeringszijde niet
geantwoord wordt; dit zwijgen kan namelijk ook invloed hebben.

Minister De Pous herinnert aan zijn vraag in de vorige vergadering om de
telegrammen over de agendabesprekingen in de Ministerraad aan de Ministers te laten lezen.
Minister Luns antwoordt, dat hij het niet juist acht al deze telegrammen te laten circuleren; de
correspondentie tussen de minister van Buitenlandse Zaken en de ambassadeurs is alleen voor de
minister van Buitenlandse Zaken bestemd. Minister Zijlstra merkt op, dat niet gevraagd is alle
telegrammen in de Raad te laten lezen, maar het is wel wenselijk dat de Ministerraad een bijna
woordelijk verslag krijgt over wat bij de agendabesprekingen is gezegd. Deze zijn zo belangrijk,
dat spreker daar behoefte aan heeft. Minister De Pous wijst erop, dat de betrokken ministers ook
de verslagen van de vergaderingen van plaatsvervangende ministers in Brussel en Luxemburg
krijgen; spreker ziet geen reden om de ministers de telegrammen van deze geheime besprekingen
te onthouden. De Minister-President begrijpt de wensen van de verschillende Ministers wel. Aan het
komen van de telegrammen in te veel handen zijn echter wel gevaren verbonden. Spreker stelt
voor, dat Minister Luns een nagenoeg woordelijk verslag in de Ministerraad uitbrengt over deze
besprekingen. Minister Luns verklaart zich hiermede akkoord.

Minister Cals juicht het toe, dat Staatssecretaris Bot een nota met een aantal
beleidsaspecten en alternatieven met betrekking tot Nieuw-Guinea heeft rondgezonden
(ofschoon hij het met de inhoud van deze nota niet eens is). Met deze nota wordt voldaan aan
een wens, die al geruime tijd geleden in de Raad tot uiting is gebracht. Minister Luns heeft deze
nota nog niet bestudeerd; hij acht het niet juist, dat deze zonder overleg met Buitenlandse Zaken
is ingediend. Minister Toxopeus deelt mede, dat Staatssecretaris Bot deze nota in overleg met
spreker heeft ingediend. Deze had het onderwerp ook mondeling in de Raad kunnen inleiden,
maar de discussies aan de hand van een schriftelijk werkstuk komen beter tot hun recht. De nota
bevat geen dingen, die onverhoeds uit de lucht komen vallen; zij is misschien niet uitputtend,
maar het leek spreker als basis voor besprekingen een goed stuk. Overigens is het duidelijk, dat
het Nieuw-Guineabeleid volkomen verbonden is aan het buitenlands beleid. Staatssecretaris Bot
merkt op, dat hij - evenals verscheidene malen in het verleden - op grond van de eigen
verantwoordelijkheid, welke hij in het Kabinet heeft voor Nederlands-Nieuw-Guinea, de
onderhavige nota heeft opgesteld na overleg met Minister Toxopeus. De nota bepleit geen
bepaalde oplossing. Wel beoogt zij te waarschuwen (par. 7) tegen een steeds vaker - ook in het
Kabinet (vide bv. notulen 16 maart jl.) - te vernemen opvatting als zou overdracht door
Nederland van Nieuw-Guinea aan Indonesië langzamerhand nog het enige alternatief zijn. Ook
in Nederlands-Nieuw-Guinea bestaat ernstige ongerustheid, dat de Nederlandse Regering in het
geheim via het bilaterale overleg met Indonesië hiertoe zou (kunnen) komen. Spreker heeft
daarom in de nota in een academisch betoog willen aangeven, dat er in de eerste plaats nog steeds
verschillende mogelijkheden zijn. Voorts is de opvatting nader uitgewerkt dat wanneer ooit
werkelijk een overmachtsituatie zou ontstaan (welke spreker dus intussen momenteel niet
aanwezig acht, noch op korte termijn voorziet) door de Nederlandse Regering niet zonder meer
via een bilaterale overeenkomst tot uitlevering van de Papoea's aan Indonesië zou mogen worden
overgegaan; alsdan zou moeten worden getracht de verantwoordelijkheid voor een dergelijke
gang van zaken te leggen waar deze behoort: bij de Verenigde Naties (en de Verenigde Staten),
temeer waar de kwestie daar, gelet op art. 73, ook thuishoort. Aldus zou moeten worden getracht
te bereiken, dat door een nieuwe en krachtige stap bij de VN op duidelijke wijze de aandacht van
de gehele wereld nog eens zou worden gevestigd op een situatie, waarbij de grondbeginselen van
het Handvest zouden dreigen te worden verraden, in de hoop onder die omstandigheden voor de
Papoea's nog zoveel mogelijk te redden. Minister Luns merkt op, dat formeel elke bewindsman
een nota bij de Ministerraad kan indienen, maar hij heeft er alleen bezwaar tegen, dat deze nota
zonder enig overleg met Buitenlandse Zaken is ingezonden. De Minister-President acht het nuttig
om dit soort nota's in de Raad te krijgen; het is echter wel wenselijk, dat daarover tevoren overleg
met de betrokken bewindslieden wordt gepleegd als daar gelegenheid voor is. Minister Klompé is



het wel eens met het plegen van vooroverleg met dien verstande, dat ook als daarbij geen
overeenstemming wordt bereikt een bewindsman een nota bij de Raad kan indienen met een
aantekening over het resultaat van het overleg. De Minister-President is het hiermede eens.

Minister Luns deelt na de hervatting van de besprekingen in de middagvergadering
de inhoud van de telegrammen mede, die Dr. Van Roijen over de agendabesprekingen heeft
gezonden.

Minister Zijlstra concludeert, dat de Indonesiërs in de formulering van de agenda
een dwangpositie willen creëren, voordat de eigenlijke besprekingen kunnen beginnen. Spreker
meent intussen, dat nu het Kabinet op advies van de militaire deskundigen tot partiële
versterkingen heeft besloten men daarmede een nieuwe periode is ingegaan die men moet
gebruiken om nader tot een oplossing te komen. Spreker acht dan twee zaken van groot belang,
nl. ten eerste moet men proberen voor de Papoea's op grond van onze beloften het beste eruit te
halen wat mogelijk is en ten tweede zal men een oorlog moeten trachten te voorkomen,
aangezien anders niet te realiseren is wat het Kabinet wil. Spreker acht voor de bespreking van
deze zaak de nota van Staatssecretaris Bot nuttig. Hij voegt eraan toe, dat nog moet worden
besproken wat te doen als Indonesië Nederland de oorlog verklaart.

De Minister-President kan zich de behoefte aan het analyseren van dit probleem
goed indenken, maar meent, dat de Raad de beslissingen meer van de behoeften van het moment
moet laten afhangen. Er zijn in de Raad verschillende opvattingen. Een deel van de Raad acht
overdracht van Nieuw-Guinea aan Indonesië onvermijdelijk en wil dan trachten voor de Papoea's
nog zoveel mogelijk eruit te halen. Andere Ministers zijn van oordeel, dat overdracht aan
Indonesië niet aan de orde is; laatstgenoemden zien nog vele andere mogelijkheden. Minister
Zijlstra acht het wenselijk deze andere mogelijkheden in de Raad te bespreken.

Minister Beerman is geen voorstander van overdracht van Nieuw-Guinea zonder
meer, maar hij gevoelt na al hetgeen gebeurd is het laten overgaan van dit gebied naar Indonesië
niet zo zeer als het breken van een belofte. Minister Klompé neemt aan, dat Minister Beerman ook
naar een oplossing zal streven als deze beloften nog wel geheel of ten dele zijn waar te maken.
Spreekster informeert waarom Minister Beerman meent, dat nu een overmachtsituatie zou zijn
ontstaan. Minister Beerman herinnert aan de mededelingen van de militaire deskundigen, dat
Indonesië in september of oktober een grote militaire macht heeft opgebouwd. Als Nederland er
dan blijft, zouden nieuwe versterkingen nodig zijn en spreker is bang, dat het binnenlandse front
in Nederland dat niet zal opbrengen. Minister Toxopeus acht het denkbaar, dat de militaire druk
van Indonesië minder groot is dan men thans denkt. Minister Zijlstra merkt op, dat de militaire
deskundigen die in de Ministerraad zijn geweest de ontwikkeling die Minister Beerman aanhaalde
hebben geschetst. Minister Visser antwoordt aan Minister Beerman, die de militaire deskundigen
aanhaalde, dat dezen geen rekening hebben gehouden met imponderabilia. Spreker herinnert
eraan, dat de Ministerraad het advies van de militairen ook niet geheel opgevolgd heeft. Minister
Zijlstra is het ermede eens, dat de Raad te maken heeft met het oordeel van de betrokken
bewindslieden, maar tot voor kort namen dezen het standpunt in, dat de Indonesische militairen
nagenoeg niets tegen Nieuw-Guinea zouden kunnen beginnen, terwijl dit thans wel het geval zou
zijn. Na lang wikken en wegen heeft het Kabinet daar conclusies uit getrokken. In het verlengde
van de Indonesische maatregelen ligt echter, dat Nederland niet meer ertegen op kan. Als men
daar voor staat, is het beter zoals Minister Beerman voorstelt na te gaan hoe in de tussentijd naar
een oplossing kan worden gestreefd. Spreker herinnert aan de uitspraak van Minister Visser, dat
Nederland wat de defensiemogelijkheden van Nieuw-Guinea betreft op tijdrantsoen is gesteld.
Minister Visser antwoordt, dat hij september of oktober niet als vaste datum ziet. Minister Cals
meent, dat dit een ander geluid is dan de militaire deskundigen in de Ministerraad lieten horen.
Minister Luns merkt op, dat de militaire inspanning van Indonesië zodanig is, dat een aanval in de
herfst mogelijk zou zijn, maar het kan blijken, dat tegen die tijd de situatie daar toch weer
gedesorganiseerd is.



De Minister-President is van oordeel, dat men met deze beschouwingen niet te ver
vooruit moet willen zien. Als er kans is op een Indonesische aanval meent spreker, dat Nederland
niet steeds verder met de versterking van de defensie kan gaan en dat men dan de kant van de
Veiligheidsraad zal moeten opgaan.

Minister De Pous maakt na enige verdere bespreking de procedure-opmerking, dat
het nuttig is bij het doorspreken van bepaalde alternatieven nog iets meer schriftelijke
voorbereiding te hebben dan de overigens uitstekende analyse van Staatssecretaris Bot.

De Minister-President stelt voor de nota van Staatssecretaris Bot de volgende week
aan de orde te stellen en de bewindslieden te vragen, als zij bepaalde opvattingen over de
alternatieven hebben, deze uiterlijk woensdag bij de Ministerraad in te zenden. De Raad verklaart
zich hiermede akkoord.

De Minister-President stelt de vraag in hoeverre bij het Kamerdebat de
geheimhouding van de agendabespreking moet worden gehandhaafd als tevoren zekerheid erover
bestaat, dat de Indonesische delegatie niet meer terugkeert. Minister Luns antwoordt, dat dit ook
afhangt van de Secretaris-Generaal van de VN U Thant. Minister Zijlstra acht het voor het debat
in de Kamer van belang het tactische voordeel, dat Nederland op het ogenblik heeft
(onderbreking van de agendabesprekingen door de Indonesische delegatie om uitbreiding van
haar mandaat te vragen en Nederlandse versterking van de defensie op Nieuw-Guinea wegens de
Indonesische militaire voorbereidingen) te behouden, waarbij het odium dat op Indonesië rust
wegens zijn onredelijke houding zoveel mogelijk blijft bestaan. De Raad stemt hiermede in.

Minister Visser is voornemens in het Kamerdebat niet meer te zeggen dan reeds in
de brief aan de Voorzitter van de Tweede Kamer over het besluit tot versterking van de defensie
op Nieuw-Guinea is medegedeeld. Spreker heeft voorts met hoofdredacteuren en
omroeporganisaties besproken, dat zij uitbundigheid over deze militaire versterkingen wat
beperken.

Minister Cals heeft vernomen, dat op 19 april een schip met een deel van de
landmachtbataljons zou kunnen vertrekken. Ter vermijding van misverstand vraagt spreker of het
duidelijk is wat omtrent het uitzenden van deze bataljons is afgesproken. Minister Visser
antwoordt, dat hij alleen opdracht tot voorbereiding van de landmachteenheden heeft gegeven.
Minister Cals is van mening, dat de Regering een besluit over deze uitzending beter niet kan
uitstellen, aangezien de publieke opinie door de dreigementen van Indonesië op het ogenblik zo
iets gemakkelijker aanvaardt. Minister Visser had begrepen, dat de Ministerraad al tot de
uitzending had besloten, maar dat alleen over de datum nog nader beslist zou moeten worden. De
andere Ministers herinneren eraan, dat de Ministerraad alleen akkoord is gegaan met de
voorbereidingen, maar dat de Raad nog nader een beslissing moet nemen over de uitzending der
luchtmachtbataljons. Minister Luns voelt wel veel voor de gedachte van Minister Cals. De
Minister-President stelt voor dit punt in de vergadering van volgende vrijdag aan de hand van een
nota verder te bespreken. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.
- - -


